

JOINT PRESS RELEASE BY BAPPENAS, EMBASSY OF FRANCE IN JAKARTA AND CIRAD

Jakarta, September 18, 2025 - IndoKAKAO Project: For a Sustainable and Inclusive Cocoa Sector in Indonesia

The Indonesian Ministry of Planning (Bappenas), the French Embassy in Indonesia, and CIRAD announce the launch of the IndoKAKAO project, funded by the French Ministry for Europe and Foreign Affairs (Equipe France Fund) and the Indonesian Public Microfinance Agency (PNM).

This two-year project (2025–2027) aims to strengthen smallholder producers in the Indonesian cocoa sector by focusing on women and youth, as well as methods that provide greater added value. Under the authority of the French Embassy and the Indonesian Ministry of Planning (Bappenas), and in cooperation with other Indonesian ministries, CIRAD ensures scientific and technical coordination, alongside Indonesian partners such as the Agricultural Modernization Agency (BRMP), the Indonesian Coffee and Cocoa Institute (ICCRI), the Stiper Agricultural Institute (NSTIPER), as well as private stakeholders (Bean to Bar Chocolate Association Indonesia, JIKA chocolates), associations, and cooperatives.

A structuring and innovative project, IndoKAKAO has **three objectives**:

- The creation of a **Technical Center for Sustainable Cocoa Agriculture**, with pilot initiatives in Java and Sulawesi. The center will offer:
 - advisory services and technical training for 480 sector managers and will benefit nearly 20,000 producers through the outreach efforts of PNM;
 - access to microcredit through PT Permodalan Nasional Mandiri (PNM), enabling investment in inputs and equipment;
 - Innovative educational design (educational farms, online training, mobile applications).
- **Improving the Indonesian cocoa value chain** by strengthening its quality and exportability through:
 - Disseminating good post-harvest practices (fermentation, drying);
 - Establishing certifications (organic, fair trade, geographical indication);
 - Commercial partnerships with international chocolatiers;
 - Training professionals in organoleptic analysis to promote taste and terroir.
- **Strengthening resilience and ecological sustainability** by introducing agroforestry practices and reforestation initiatives to protect biodiversity and soils, in order to develop:

- Cocoa varieties more resistant to disease and climate change; o early warning systems (drought, floods);
- "zero imported deforestation" cocoa production, in line with European standards.

The IndoKAKAO project will focus on **social inclusion**, particularly targeting young people and women: 50% of the direct beneficiaries will be women, trained in leadership and cooperative management.

Specific support will be provided as part of the project to young smallholders, the new drivers of agricultural innovation in Indonesia.

Finally, access to financing will be facilitated for young people, thanks to the partnership with PNM, of which they represent 99% of the clients.

"A partnership project designed and implemented in close collaboration with the Indonesian authorities, IndoKAKAO aims to strengthen the Indonesian agricultural sector by modernizing the cocoa industry, which has significant export potential.

It is fully in line with the agreements signed on May 29, 2025, at the Merdeka Palace in the presence of the President of the Republic of Indonesia, Mr. Prabowo Subianto, and the President of the French Republic, Mr. Emmanuel Macron, during his state visit to Indonesia.

With this program, which is very concrete and has measurable effects, France and Indonesia are deepening their partnership in the agricultural and agri-food sectors, in accordance with the guidelines defined by the French and Indonesian Heads of State," declared **Mr. Fabien Penone, Ambassador of France to Indonesia, Timor Leste and the ASEAN.**

"IndoKAKAO embodies a shared vision between France and Indonesia of sustainable Indonesian agriculture. The science conducted in IndoKAKAO serves small producers, managers of the diversity of territories, to contribute to the inclusive and sustainable development of the cocoa sector in Indonesia." emphasized **Ms. Elisabeth Claverie de Saint Martin, CEO of CIRAD.**

"The cocoa sector plays a strategic role in supporting the downstream agenda, improving farmer welfare, and sustainable economic growth as mandated in the 2025-2045 National Long-Term Development Plan (RPJPN) and the 2025-2029 National Medium-Term Development Plan (RPJMN). Achieving these goals requires the active involvement of all stakeholders, including ministries, academics, the private sector, development partners, and researchers. Through the INDOCACAO initiative in the form of research development, innovation, and global collaboration, Indonesia is committed to building an inclusive and competitive cocoa value chain that provides tangible benefits to the community," said Leonardo A.A. Teguh Sambodo, Deputy Minister for Food Affairs, Natural Resources and the Environment at the Ministry of National Development Planning/Bappenas.

Contacts CIRAD: presse@cirad.fr

French Embassy in Indonesia, East Timor, and ASEAN: presse.jakarta-amba@diplomatie.gouv.fr

Communiqué de presse

Jakarta, le 18 septembre 2025

Projet IndoKAKAO : pour une filière cacao durable et inclusive en Indonésie

Le ministère indonésien de la Planification (Bappenas), l'Ambassade de France en Indonésie et le Cirad annoncent le lancement du projet IndoKAKAO, financé par le ministère français de l'Europe et des Affaires étrangères (Fonds Equipe France) et par l'agence publique indonésienne de microfinance (PNM).

Ce projet de deux ans (2025–2027) vise à **renforcer les petits producteurs de la filière cacao indonésienne** en s'appuyant sur les femmes et les jeunes, ainsi que sur des méthodes qui apportent de plus grandes valeurs ajoutées.

Sous l'autorité de l'Ambassade de France et du ministère indonésien de la Planification (Bappenas), avec la coopération des autres ministères indonésiens, le Cirad assure la coordination scientifique et technique, aux côtés de partenaires indonésiens tels que l'Agence de modernisation de l'agriculture (BRMP), l'Institut indonésien pour le café et le cacao (ICCRI), l'Institut agricole Stiper (NSTIPER), ainsi que des acteurs privés (Association Chocolat Bean to Bar Indonésie, chocolats JIKA), associatifs et coopératifs.

Projet structurant et innovant, **IndoKAKAO vise trois objectifs :**

- **La création d'un Centre technique pour l'agriculture durable du cacao**, avec des initiatives pilotes à Java et Sulawesi. Le centre proposera :
 - des services de conseil et de formation technique pour 480 responsables du secteur et bénéficiera à près de 20 000 producteurs grâce à la démultiplication par les actions de PNM ;
 - un accès au microcrédit via PT Permodalan Nasional Mandiri (PNM), permettant d'investir dans des intrants et des équipements ;
 - une ingénierie pédagogique innovante (fermes pédagogiques, formations en ligne, applications mobiles).
- **L'amélioration de la chaîne de valeur** du cacao indonésien, en renforçant sa qualité et son exportabilité, grâce à :
 - la diffusion de bonnes pratiques post-récolte (fermentation, séchage) ;
 - la mise en place de certifications (bio, équitable, indication géographique) ;
 - des partenariats commerciaux avec des chocolatiers internationaux ;
 - la formation de professionnels à l'analyse organoleptique, afin de valoriser le goût et les terroirs.
- **Le renforcement de la résilience et de la durabilité écologique**, en introduisant des pratiques agroforestières et des actions de reforestation pour protéger la biodiversité et les sols, afin de développer :
 - des variétés de cacao plus résistantes aux maladies et au changement climatique ;
 - des systèmes d'alerte précoce (sécheresse, inondations) ;
 - une production de cacao « zéro déforestation importée », conforme aux standards européens.

Le projet IndoKAKAO mettra l'accent sur l'inclusion sociale, en ciblant en particulier les jeunes, les femmes : 50 % des bénéficiaires directs seront des femmes, formées au leadership et à la gestion coopérative. Un appui spécifique sera apporté dans le cadre du projet aux jeunes petits propriétaires, nouveaux moteurs de l'innovation agricole en Indonésie. Enfin, l'accès au financement sera facilité pour les jeunes, grâce au partenariat avec PNM, dont ils représentent 99 % des clients.

« Projet partenarial conçu et mené étroitement avec les autorités indonésiennes, IndoKAKAO vise à renforcer le secteur agricole indonésien en modernisant la filière cacao, qui bénéficie de grandes potentialités à l'export. Il s'inscrit pleinement dans les accords signés le 29 mai 2025 au Palais Merdeka en présence du Président de la République d'Indonésie, M. Prabowo Subianto, et du Président de la République française, M. Emmanuel Macron, lors de sa visite d'Etat en Indonésie. Avec ce programme, très concret et aux effets mesurables, la France et l'Indonésie approfondissent leur partenariat dans les domaines agricole et agro-alimentaire, conformément aux orientations définies par les Chefs d'Etat français et indonésien. » a déclaré **M. Fabien Penone, Ambassadeur de France en Indonésie, au Timor oriental et auprès de l'ASEAN.**

« IndoKAKAO incarne une vision, commune entre la France et l'Indonésie, d'une agriculture indonésienne durable. La science menée dans IndoKAKAO est au service des petits producteurs, gestionnaires de la diversité des territoires, pour contribuer au développement inclusif et durable de la filière cacao en Indonésie », souligne **Mme Elisabeth Clavier de Saint Martin, PDG du Cirad.**

« Le secteur du cacao joue un rôle stratégique dans le soutien du programme en aval, l'amélioration du bien-être des agriculteurs et la croissance économique durable, comme le prévoient le Plan national de développement à long terme (RPJPN) 2025-2045 et le Plan national de développement à moyen terme (RPJMN) 2025-2029. La réalisation de ces objectifs nécessite la participation active de toutes les parties prenantes, notamment les ministères, les universitaires, le secteur privé, les partenaires de développement et les chercheurs. Grâce à l'initiative INDOCACAO, qui prend la forme d'un développement de la recherche, d'innovations et d'une collaboration mondiale, l'Indonésie s'engage à mettre en place une chaîne de valeur du cacao inclusive et compétitive qui apporte des avantages tangibles à la communauté », a déclaré **Leonardo A.A. Teguh Sambodo, vice-ministre chargé des affaires alimentaires, des ressources naturelles et de l'environnement** au ministère de la Planification du développement national/Bappenas.

Contacts

CIRAD :

- presse@cirad.fr
- Jena Marc Rods, Directeur régional

Ambassade de France en Indonésie, au Timor oriental et auprès de l'ASEAN :

- presse.jakarta-amba@diplomatie.gouv.fr